
 
Tonk Márton, a Sapientia Erdélyi Magyar Tudományegyetem rektornak köszöntése 
Elhangzott 2022. november 18-án, a Magyar Tudomány Napja Erdélyben 21. fórumának megnyitóján 
 
 

Tisztelt elnökség, tisztelt meghívottak, kedves kollégák, kedves barátaim! Kissé abban a 
gondolatkörben maradva, amit Kocsis elnök úr fogalmazott meg a legelején, Rejtő Jenőnek 
tulajdonítják azt a mondást, hogy „A köszöntőbeszéd olyan, mint a nyári öltönynek a mellénye: 
rövid és céltalan.” Igyekszem az elsőt igazolni, a másodikat esetleg megpróbálom megcáfolni.  
Mindenkit szívből és szeretettel köszöntök a Sapientia Erdélyi Magyar Tudományegyetem 
akadémiai közössége nevében. Nagyon jó érzés számomra rektorként, hogy ilyen jelentős 
létszámban, Vásárhelytől Csíkszeredáig és Kolozsvárig itt vagyunk a mai rendezvényen. Ebben a 
térben, ebben a díszteremben viszont nem tehetem meg azt, hogy ne köszöntsem a Magyar 
Tudomány Napját Erdélyben, az Erdélyi Múzeum-Egyesületet és minden tisztelt résztvevőt egy 
másik intézmény, a Pro Bono Publico egyetemi konzorcium nevében is, amelynek időszakosan 
elnöke is vagyok. A konzorciumról, az egyetemi szövetségünkről azt kell tudni, hogy 2022 
januárjában jött létre három intézmény jogi értelemben is kodifikált szövetségeként: a 
Protestáns Teológiai Intézet, a Partiumi Keresztény Egyetem és a Sapientia egyetem jogi 
szövetségeként, mintegy tömörítendő az erdélyi magyar önálló felsőoktatásnak három 
meghatározó intézményét. És hogyha egy kicsit ebben a konzorciumban, ennek a logikájában 
maradunk, akkor azt is elmondhatjuk, hogy ma ez az intézményi szövetség, a Pro Bono Publico 
egyetemi konzorcium az Erdélyben magyar nyelven tanuló fiatalok mintegy egyharmadát 
foglalja magában. Ennek a körnek, a hallgatói által, mely az egyharmadát jelenti a magyar 
nyelven tanuló fiataloknak, létrejött egy jóval szélesebb és földrajzi tekintetben jobban kiterjedt 
egyetemi szövetsége is Nagyváradon, Kolozsváron, Marosvásárhelyen, Csíkszeredán keresztül 
egészen Sepsiszentgyörgyig. A minap hallottam a híradásokban egy gondolatot, melyet 
Magyarország külügyminisztere fogalmazott meg Bukarestben a román külügyminiszterrel való 
találkozón, a következő gondolat volt ez: Szjjártó Péter, Magyarország külügyminisztere azt 
próbálta bemutatni, hogy Magyarország milyen módon és milyen mértékben veszi ki a részét 
Románia munkaerőpiacából, gazdasági életéből, és példaként a MOL-csoportot hozta fel, 
mondván, hogy közel 450 töltőállomást működtet Romániában, az OTP-csoportot hozta fel, 
mondván, hogy közel 100 bankfiókot működtet Romániában, és végül a Richter Rt.-t hozta fel, 
mondván, hogy a Richter Rt. körülbelül 600 fős állandó alkalmazotti körrel veszi ki a részét 
Románia munkaerőpiacából és gazdaságából. S akkor nem tudott nem eszembe jutni, hogy 
külügyminiszter úr minden bizonnyal hozzátehette volna a Pro Bono Publico egyetemi 
konzorciumot is, mint egy olyan elemet, amely szintén mintegy 600 fő főállású, ráadásul 
jellemzően erdélyi magyar személyt, ezen túlmenően mintegy 300 részmunkaidős munkatársat 
foglalkoztat. Tehát minden bizonnyal ebben a minőségében és ebben a tekintetben is 
hozzájárul az egyetemi konzorcium Románia munkaerőpiacához, gazdaságához, és ezen belül 
pedig az erdélyi magyar munkaerőpiachoz.  
A 21. magyar tudománynapi rendezvényen vagyunk, és az sem tudott nem eszembe jutni, hogy 
ez azt jelenti, hogy az életkorunk, a Magyar Tudomány Napja rendezvény, az EME 
kezdeményezése és a Sapientia életkora egy és ugyanaz, mert mi is 21 esztendősök vagyunk. De 
nem csak az életkor köt össze bennünket, hanem a világnézeti azonosság is ezzel a 
rendezvénnyel, hiszen úgy gondoljuk, hogy mind a Magyar Tudomány Napja, mind a Sapientia, 
az, hogy van Erdélyben magyar tudományosság, van Erdélyben magyar felsőoktatás, azt jelenti, 
hogy vannak a tudománynak, a felsőoktatásnak specifikusan erdélyi magyar feladatai, nem csak 



általában vett tudományos és felsőoktatási feladatai. Azt hiszem, hogy ez a rendezvény is és a 
mi egyetemünk is ebben a szellemben és ebben a világnézetben dolgozik, és talán ez a 
legszorosabb kapocs. Ennek a rendezvénynek hagyományosan is régóta partnerei vagyunk. 
Ebben az évben is igyekeztünk hatékony és megfelelő szakmai tartalommal hozzájárulni A 
Tudomány Napja Erdélyben rendezvénysorozatához. Ezekkel a gondolatokkal köszönöm az 
együttműködést az idén is, és kívánok nektek hasznos szakmai tanácskozást, emberi 
együttlétet, mert ez annak is az alkalma. Köszönöm szépen. 
 


